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nepøidává na radosti povinných subjektù, je 
však pouze slabým odvarem špatných zpráv 
týkajících se celého problému. Novela záko-
na o støetu zájmù dopadá jako morová rána 
na zastupitelstva jednotlivých obcí. Vyplývá to 
alespoò z dotazníkového šetøení, které naše 
sdružení uskuteènilo v minulých týdnech. 
Více jak polovina starostù zvažuje, že v pøíštím 
roce nebude obhajovat pozici starosty, pøi-
èemž nová povinnost je jedním z hlavních dù-
vodù ukonèení funkce starosty (nebo jedním 
z hlavních dùvodù, proè starostové nechtìjí 
kandidovat) èi povìstnou poslední kapkou 
v poháru trpìlivosti. 

Smysl zákonù se èasto 
míjí úèinkem.

Ve více jak 40 procentech obcí nastalo nebo 
nastane ukonèení funkce na pozici místosta-
rosty èi radního.  Øada obcí tak v pøípadì, že 
zùstanou všechny povinnosti i nadále zacho-
vány, bude mít za necelý rok velký problém 
se sestavením kandidátních listin. Souèasný 
stav proto považuje naše sdružení za 
naprosto neúnosný a požaduje po záko-
nodárcích okamžitou zmìnu pøíslušného 
zákona.

V kontextu skvìlých zpráv s dopadem na 
obecní samosprávy už trochu zanikl balíèek 
zákonù upravujících pravidla rozpoètové 
odpovìdnosti, který proti vùli Senátu pøijala 
Poslanecká snìmovna již v lednu. V tomto 
balíèku najdeme mimo jiné i geniální pravidlo 
omezující hospodaøení obce pøi pøekroèení 
celkového zadlužení obce nad hranici 60 
procent prùmìru ètyø po sobì jdoucích roè-
ních pøíjmù. Zajímavým pøíspìvkem je i za-
vedení tzv. dluhové brzdy.  Dle názoru nejen 
našeho sdružení se jedná o obrovský zásah 
do práv samospráv, které územním samo-
správným celkùm garantuje Ústava ÈR. Zde 
bych chtìl pøipomenout, že jsme se spolu s  
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Šrouby se stále utahují, 
tlak na samosprávy stoupá

dalšími subjekty a pøedevším 
s mnoha senátory podíleli na podání ústavní 
stížnosti. Vìøíme proto, že i tento problém 
bude v brzké dobì vyøešen.  

Novinkou letošního roku rozhodnì není zá-
kon 106/1999 Sb., tedy zákon o svobod-
ném pøístupu k informacím. Novou sku-
teèností však je letošní skok v nárùstu  poètu 
zneužívání uvedeného zákona, aś již kverulan-
ty, komerèními subjekty, studenty pøi realizaci 
diplomových prací a v neposlední øadì i kla-
sických prudièù. Prùzkum, který jsme bìhem 
letních prázdnin uskuteènili mezi obcemi, 
jasnì ukazuje, že smysl zákona se zcela mi-
nul úèinkem. Je proto potøeba hledat øešení, 
které znemožní využívat tento právní pøedpis 
jako zbraò hromadného nièení.

Vážené starostky, vážení starostové, všichni 
vnímáme neustále utahování pomyslných 
šroubù. Každý z nás si uvìdomuje, jak tlak na 
samosprávy i na jejich pøedstavitele neustále 
narùstá. Na každém setkání se starosty je sly-
šet to samé. Souèasný stav smìøuje k likvida-
ci malých obcí. Nápady na sluèování menších 
samospráv se ostatnì opìt zaèaly objevovat 
i na vrcholné úrovni. Co tedy máme dìlat? 
Pøedevším bojovat. Musíme si také uvìdomit, 
že není možné se stále pøizpùsobovat. Mu-
síme stále všude pøipomínat a opakovat, že 
poèet malých obcí je jedním z nejvìtších 
bohatství, které máme. Musíme usilovat 
o to, aby pro existenci tohoto bohatství 
byly vytvoøeny rozumné podmínky. Nemù-
žeme hledat øešení v násilném a nedobrovol-
ném vytváøení nových struktur a organizací. 
Každou zmínku o sluèování obcí èi povzde-
chy o velkém poètu malých samospráv je 
tøeba ráznì utnout. Musíme i nadále jasnì 
a hlavnì hlasitì upozoròovat na nesmysly, 
které se na nás shora valí. 

Ing. Mgr. Jan Sedláèek
místopøedseda 
SMS ÈR

informaèní
zpravodaj
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facebook.com/smscr.cz èíslo 5/2017

UdálostUdálost

Starostùm èasto ztìžují 
práci zákony, které mìly 
pomáhat  / str. 2-3

Komunálním politikem roku 2017 
je starostka Velké Polomi Ludmila 
Bubeníková / str. 7

V èele SMS ÈR i nadále 
zùstává europoslanec 
Stanislav Polèák  / str. 5

Vážení pøátelé, milé kolegynì 
a vážení kolegové,

v závìru letošního roku mùžeme mít pocit, že 
si z nás snad zákonodárci dìlají legraci. Jak ji-
nak si vysvìtlit fakt, že právì letos pøichází jed-
na špatná zpráva za druhou. Namátkou uvá-
dím hit podzimu, kterým je povinný majetkový 
striptýz, a to v rámci novely zákona o støetu 
zájmù. Uvedený striptýz se pøitom netýká je-
nom tzv. uvolnìných èlenù zastupitelstev obcí, 
ale øady i tìch tzv. neuvolnìných, a to v pøípa-
dì, že vykonávají funkci starosty, místostarosty 
èi èlena rady. Majetkové pomìry jsou pak pøí-
stupné online bez jakékoliv pøekážky. Prostì 
a jednoduše se na tento dokument mùže podí-
vat každý, kdykoli a kdekoli. Tøeba s kamarády 
v restauraèním zaøízení pøi projekci dataprojek-
torem na plátno. Ano, i takové pøípady jsme 
zaregistrovali. A pokud by se dotyèné osobì 
zdálo toto svléknutí málo, je zde pod každým 
prohlášením kouzelné tlaèítko s nápisem „Po-
dat podnìt“ – to aby se nìkterým lidem lépe 
psalo udání. Souèástí pøiznání je také s výjim-
kou pøíjmù partnera i spoleèné jmìní manželù.  
O to víc vašeho životního partnera potìší, že 
nìco dìláte pro rozvoj místa, kde žijete. Váš 
partner tak nebude od teï postižen pouze 
tím, že nejste kvùli práci pro samosprávu 
skoro doma, ale prostì a jednoduše se bude 
svlíkat spoleènì s vámi.  Trpkost trochu vyvo-
lává i fakt, že snìmovna, která novelu zákona 
o støetu zájmù schválila, jaksi pozapomnìla na 
podobnou povinnost pro tehdejší zákonodár-
ce. Nezapomnìla však zajistit znìní pøíslušné 
právní normy tak, aby za provinìní veøejného 
funkcionáøe v podaném prohlášení bylo mož-
né udìlit pouze finanèní sankci, a to bez alter-
nativy. Také zmatek ve variantách prohlášení 
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Téma

Starostùm èasto ztìžují práci zákony, 
které mìly pomáhat
Zákon o svobodném pøístupu k informacím, zákon o støetu zájmù èi ochrana osobních údajù 
a problematika GDPR tíží starosty malých, ale i vìtších obcí.

Kvùli nejasnostem v zákonech se totiž èas-
to setkávají s šikanou, jež jim bere èas i sílu 
na úkor práce, která jejich obci skuteènì 
prospívá. Pomoci jim hodlá Sdružení míst-
ních samospráv ÈR, které v pátek 27. 10. 
uspoøádalo v Poslanecké snìmovnì zase-
dání pro veøejnou správu.

Pøítomní starostové se podìlili o zkušenos-
ti, jimiž demonstrovali konkrétní problémy. 
Napøíklad zákon 106 o svobodném pøí-
stupu k informacím mìl pùvodnì sloužit 
k lepší informovanosti. Starostové jsou 
však èasto ze strany obèanù a rùzných 
institucí doslova „buzerováni“. Dochází ke 
zneužívání firmami, youtubery, kteøí èekají 
na jakékoliv zakolísání (starostové musejí 
napøíklad reagovat na dotazy o UFO apod.) 
Tøi ètvrtiny dotazù se opakují a útoky na 
konkrétní osobu úøedníka tvoøí dokonce 

cca 10 procent všech dotazù. Zákon èas-
to využívají studenti pøi dotazování v rámci 
svých diplomových prací. Neblahou zkuše-
nost zaznamenala i starostka obce Karlík. 
„Stìžovatel podal s odkazem na zákon 106 
za rok až osm stížností, vyžádal si všech-
ny úèetní doklady, pár dnù pøed Vánocemi 
poslal dokonce 24 dotazù. Musela jsem si 
vzít právníka, kterého jsem si i sama zapla-
tila, protože pro obec jsou to neuznatelné 
náklady. Pro malou obec tedy velký pro-
blém,“ svìøila se Marie Sommerová.

Pomoc! GDPR
Tématem jednání byla i ochrana osobních 
údajù. Obecné naøízení o ochranì osob-
ních údajù (GDPR) vstoupí v úèinnost již 
v kvìtnu pøíštího roku. Jak se vypoøádat 
s agendou tak, aby nedopadala na malé 
obce? SMS chce vytvoøit metodiku a ná-

slednì proškolit manažery, kteøí budou pro 
obce pracovat. Pøísnìjší ochrana osob-
ních údajù totiž pøinese i vyšší pokuty. Jak 
splnit pravidla, když metodika ministerstva 
vnitra je chybná? Tématu se budeme po-
drobnìji vìnovat v pøíštím èísle zpravodaje.

Další bod jednání se týkal zákona o støetu 
zájmù. Po jednání se uskuteènila tisková 
konference, kde pøedseda SMS ÈR Sta-
nislav Polèák spoleènì s poslankyní Vìrou 
Kováøovou informovali novináøe, že novela 
zákona vede k odlivu schopných lidí, neboś 
je nutí odhalit své pøíjmy a majetek vèetnì 
spoleèného jmìní manželù. Starostové 
nyní vyzývají k urychlené zmìnì. 

Více o tom pojednává téma zpravodaje.

Novela zákona o støetu zájmù vede v tìchto dnech k rezignacím radních, místostarostù 
a uvolnìných èlenù obecních zastupitelstev, kteøí za své funkce berou symbolické odmìny. 
Nutí je odhalit své pøíjmy a majetek vèetnì spoleèného jmìní manželù. Starostové nyní 
vyzývají k urychlené zmìnì.

konkrétní pøípady, kdy pøicházejí o kvalitní 
a schopné lidi ve svých zastupitelstvech 
a radách. „Mìl jsem v radì velmi dobrého 
manažera, který pracuje pro obec v pøepo-
ètu za 50 korun na hodinu. Stejnì tak jeden 
zastupitel, který pracuje jako bankéø. Za to, 
že dìlají charitu pro obec, musí ze svého 
majetku udìlat výkladní skøíò. Obce pøichá-
zejí o kvalitní kandidáty,“ posteskl si napøí-
klad starosta Dolní Èermné Petr Helekal.

SMS ÈR bude iniciovat urychlenou 
zmìnu zákona, která bude mít tøi základní 
parametry. „Pøiznání se nebude podávat ve-
øejnì. Každý kdo jej bude chtít vidìt, musí 
požádat správce pøiznání a uvést dùvod 
s tím, že poté se tento formuláø dané osobì 
zveøejní a informuje se ten, jehož pøiznání 
bylo zveøejnìno o tom, kdo se na nìj tázal,“ 
sdìlil pøedseda SMS ÈR Stanislav Polèák.

Novela zákona o støetu zájmù byla pøijata 
v únoru letošního roku. Majetková pøizná-
ní mají starostové, místostarostové, radní 
a uvolnìní zastupitelé odevzdat již ke konci 
letošního listopadu. Pøiznání o pøíjmech 
pak mají podat v èervnu pøíštího roku.

Sdružení místních samospráv ÈR v minulých 
dnech provedlo rozsáhlé šetøení mezi zhru-
ba 600 starosty. 95 procent z nich považuje 
zveøejòovat kompletní rodinné majetkové 
pomìry k volnému zveøejnìní na internetu 
za hrozbu. „Registrujeme již stovky pøípadù 
odchodù èlenù obecních zastupitelstev, ze-

Obce èelí odlivu svých radních 
a místostarostù

jména místostarostù a radních, kteøí pobírají 
symbolické odmìny a jsou nuceni zveøejnit 
kompletní pøíjmy i majetky,“ dodává místo-
pøedseda SMS ÈR Jan Sedláèek.

Existuje øada obcí, které si prozatím neu-
vìdomují dùsledky. Jiné naopak uvádìjí 

Majetkový striptýz kvùli tisícikorunì? I taková slova padala na jednání pracovní 
skupiny k majetkovým pøiznáním dle zákona o støetu zájmù. Setkání se uskuteè-
nilo v pátek 27. øíjna. „Hodláme prosadit novelu, která tyto nesmyslné povinnosti 
odstraní,“ sdìlil pøedseda SMS ÈR Stanislav Polèák na tiskové konferenci, která 
se uskuteènila tentýž den.
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Rozhovor

Zákon nás svléká do naha, øíká 
starosta Dolní Èermné Petr Helekal
Problémy hlásí napøíklad z Dolní Èermné. Starosta a zároveò pøedseda Dobrovolného svazku 
obcí Mikroregion Severo-Lanškrounsko Petr Helekal sepsal ve spolupráci se svými kolegy 
prohlášení, jež adresuje prostøednictvím SMS ÈR poslancùm i senátorùm.

Pane starosto, co vám na novele záko-
na vadí nejvíc?
Tìch vìcí je více, ale hlavní problém vi-
dím v tom, že zákon majetkovì svléká „do 
naha“ jak uvolnìné, tak i neuvolnìné funk-
cionáøe. U uvolnìných, kteøí se politikou 
živí, aś je to napø. poslanec, senátor, sta-
rosta, tedy i já, s tím principiálnì nemám 
problém. U neuvolnìných to vidím jako 
velký problém. Jedná se o lidi, kteøí svoji 
funkci vykonávají po odpolednech, veèe-
rech a o víkendech na úkor svého volného 
èasu a rodiny za minimální odmìnu. Jako 
pøíklad mohu uvést pøípad našich radních 
v Dolní Èermné, kteøí funkci vykonávají za 
cca 1.100 korun èistého mìsíènì. V prù-
mìru pro obec mìsíènì odpracují cca 20-
40 hodin. Jejich èistý pøíjem je tedy cca 55 
korun a ménì èistého na hodinu. Je jasné, 
že tito lidé svou funkci nikdy nedìlali ani 
nedìlají pro peníze.

Dále je nutné si uvìdomit, že v ÈR je 6258 
samospráv, z toho je cca 77 % samospráv 
do 1000 obyvatel, do 2000 obyvatel cca 
dalších 12 % a do 5000 obyvatel cca 7 
%, což èiní 96 % všech samospráv, pou-
ze zbytek, tedy 4 % samospráv jsou vìtší 
mìsta. Fungování malých samospráv je 
postaveno z velké èásti právì na práci 
neuvolnìných funkcionáøù. Je zabìhlou 
praxí, že u mnoha mìst nad 5000 obyvatel 
vykonávají funkce radních také neuvolnìní 
funkcionáøi. V souèasné dobì máme infor-
mace z regionù o rezignaci dalších neuvol-
nìných funkcionáøù, nehledì k tomu, že 
hodnì jich mluví o tom, že v pøíštích vol-
bách již kandidovat nebudou. Tuto skuteè-
nost v podstatì potvrzuje i prùzkum, který 
uspoøádalo SMS.

Další problém vidím v bezpeènostním rizi-
ku. Jak jsem uvedl, zákon svléká „do naha“ 
všechny veøejné funkcionáøe. Je zøejmé, 
že v tomto formátu bude mít registr poten-
ciál fungovat jako pøehledná evidence pro 
zlodìje. Jsem pøesvìdèený o tom, že na-
hlédnutí by mìlo být umožnìno všem, ale 
až po podání jednoduché žádosti. Pøed 
vstupem do komunální politiky jsem 16 let 
pracoval u policie, takže si dovolím tvrdit, 
že nìjakou praxi v tomto oboru mám.

Jaké konkrétní problémy pøináší vaší 
obci?
V souèasné dobì mám již oznámenu jed-
nu rezignaci na post radního. Jedná se 
o èlovìka, který pracuje na vyšší pozici 
v bankovnictví. Zákon ho dostal do veli-

dostaly do Poslanecké snìmovny, s vy-
svìtlením našich dùvodù.

Jaké pøedpokládáte dopady zákona 
v pøípadì, že nedojde k jeho zmìnì?
Vzhledem k tomu, že jsem již na komunál-
ní úrovni sestavoval tøikrát kandidátní listi-
nu, musím konstatovat, že vždy jsem mìl 
problém sehnat dostatek fundovaných 
a schopných lidí, kteøí mají zkušenosti 
a v životì nìèeho dosáhli. Bylo celkem 
složité tyto lidi pøesvìdèit o vstupu do ko-
munální politiky. V Dolní Èermné se nám 
to v celku daøilo, o èemž svìdèí složení 
naší rady. Je zde zastoupený stavební 
projektant, manažer firmy, zástupce øedi-
tele gymnázia a vyšší bankovní úøedník. 
Pokud se zákon nezmìní a tito lidé z ko-
munální politiky odejdou, již se do ní nikdy 
nevrátí. Taky proè, pro 1100 korun mìsíè-
nì èistého?

Jestliže z komunální politiky „vyženeme“ 
lidi, kteøí nìco umí, nìèeho v životì do-
sáhli a mají všeobecný rozhled, jedno-
znaènì dojde ke snížení kvality veøejné 
správy. To, že tyto lidi nejsme schopni za-
platit, je více než zøejmé. Pokud je ovšem 
k tomu ještì svlékneme „do naha“ jistì je 
nebudeme pro práci v komunální politice 
motivovat.

Dìkuji za rozhovor
Marie Šuláková

ce složité situace, neboś ve své pracovní 
smlouvì má zákaz sdìlování svého pøíjmu 
tøetím osobám. Nyní si musí vybrat. Buï 
poruší svoji pracovní smlouvu, tedy uve-
de své pøíjmy do oznámení o pøíjmech 
a tímto bude riskovat problémy ve svém 
zamìstnání, které ho živí, nebo je neuve-
de a bude riskovat sankci za nedodržení 
zákona. Minimálnì další radní mi oznámil, 
že k 30. 11. 2017 zvažuje také rezignaci. 
Jedná se o manažera firmy, která zamìst-
nává cca 1700 lidí.

Jak na vaše prohlášení obce, které jste 
oslovili, reagují? Potvrzují i oni vaši zku-
šenost?
V souèasné dobì øešíme osobní a telefo-
nická jednání. Prohlášení jsme prozatím 
nerozeslali, toto se pøipravuje na zaèátek 
listopadu 2017. Z regionù máme informace 
mimo jiné i proto, že manažerka našeho 
svazku tuto problematiku školí. Prozatím 
má za sebou semináøe v deseti dobrovol-
ných svazcích a reakce jsou všude obdob-
né. Rozèarování a volání po zmìnì záko-
na. Bohužel pøevládá malá informovanost 
o jeho rozsahu.

Èeho byste nyní rádi dosáhli?
V souèasné dobì bychom chtìli dosáh-
nout hlavnì toho, aby se naši zákono-
dárci k zákonu vrátili se zdravým selským 
rozumem a provedli alespoò dvì základní 
zmìny. V prvé øadì žádáme vyèlenìní neu-
volnìných funkcionáøù z pùsobnosti tohoto 
zákona a dále bychom chtìl prosadit nahlí-
žení na oznámení uvolnìného funkcionáøe 
po pøedchozí žádosti a identifikaci žadate-
le. Jak jsem již zmínil, nemùžeme neuvol-
nìným funkcionáøùm dát odmìny v øádu 
stokorun až tisícikorun a požadovat po nich 
úplnì stejné požadavky jako po premiérovi 
ÈR, to je naprosto absurdní.

Jak budete nyní postupovat?
Do souèasné doby jsem o uvedeném pro-
blému komunikoval s nìkterými vrcholný-
mi politiky. Všichni v podstatì reagovali 
stejnì – pøislíbili nápravu. Je pravda, že 
jsem jednání vedl pøed parlamentními 
volbami. Jsem zvìdav, jaké budou jejich 
reakce nyní. Na zaèátku listopadu 2017 
rozešleme uvedené prohlášení na obce 
a dobrovolné svazky. Po shromáždìní 
podpory ho pøedáme SMS a SMO, tedy 
organizacím, které hájí zájmy samospráv. 
S našimi návrhy obeznámíme ještì samo-
statným dopisem pøedsedy všech politic-
kých stran a hnutí, které se po volbách 
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Událost

Cena nadìje pro živý venkov putovala 
do Polevska. Komisi zaujal kroužek 
vaøení
Cena nadìje pro živý venkov putuje do Libereckého kraje obci Polevsko, která si ji pøevzala 
v rámci oslav Vesnice roku 2017 v sobotu 7. øíjna v Heømanovì. Ocenìní každoroènì 
vyhlašuje SMS ÈR za spolkový a spoleèenský život obcí.

Celostátní vítìzství z 12 krajských favo-
ritù si Polevsko zasloužilo zejména díky 
množství kulturních a spoleèenských 
akcí, které se zde konají. „Pøestože se 
jedná o pomìrnì malou obec s poètem 
okolo 400 trvale žijících obyvatel, pù-
sobí zde øada aktivních spolkù, sportov-
ních oddílù a zájmových kroužkù,“ uvedl 
místopøedseda SMS ÈR Jan Sedláèek, 
který sdružení zastupoval jako èlen v ce-
lostátní hodnotitelské komisi soutìže 
Vesnice roku. „Asi nejvíce nás zaujal 
kroužek vaøení, který vede místní senior-
ka nejen pro dìti, ale samostatnì i pro 
rodièe. Obec kvùli velkému zájmu zøídila 

v budovì obecního úøadu plnì vybave-
nou kuchyòku. Návštìva letošního vítìze 
Ceny nadìje tak mùže být zcela jistì také 
velkým kulináøským zážitkem,“ zdùvodnil 
Sedláèek. Ocenìní spolu s odmìnou 
ve výši 100 tisíc korun pøedal vítìz-
né obci pøedseda sdružení Stanislav 
Polèák. Podle pravidel odmìna nále-
ží spolkùm v obci a o jejím rozdìlení 
rozhoduje zastupitelstvo.

Hodnocení celostátního kola Ceny na-
dìje pro živý venkov probìhlo ve dvou 
kolech.  V prvním se výbìr tøí finalistù 
uskuteènil na základì charakteristik jed-

notlivých obcí zaslaných v pøihláškách 
do soutìže, také na základì interneto-
vých stránek èi FB profilù každé ze tøi-
nácti obcí.

A jaká jsou kritéria hodnocení?
• Poèet spolkù a neformálních sdružení 

pùsobících v obci
• Zapojení spolkù do aktivit obce
• Vzájemná spolupráce a koordinace 

spolkù
• Otevøenost spolkù pro veøejnost (za-

pojení do èinnosti spolkù)
• Ohodnocení nejvýznamnìjších akcí

Cena nadìje pro živý venkov je ocenìní, které je každoroènì udìlováno za 
živý spolkový a spoleèenský život v obci, a to v rámci soutìže Vesnice roku v Programu 
obnovy venkova. SMS ÈR je garantem ocenìní a vítìze odmìòuje èástkou 100 tisíc 
Kè. Myšlenka vzniku tohoto ocenìní má koøeny již v období zrodu Sdružení místních 
samospráv ÈR. Byla motivována ideou nadìje a obèanské spoleènosti, jejímiž nositeli 
nejsou hmotné statky venkova nýbrž konkrétní lidé, kteøí osud venkova aktivním zpù-
sobem vezmou do svých rukou. Tito lidé, obèané z venkovských regionù, jsou èasto 
iniciátory spoleèenských akcí a organizátory spolkového života na venkovì. Mnohdy 
s minimem prostøedkù, ale s dostatkem vlastního entuziasmu, se zapojují do pomoci 
spoluobèanùm, práce s dìtmi a mládeží, péèi o krajinný ráz venkova, regionální osvìtu 
apod. Cena, kterou obce získávají za spolkový a spoleèenský život, je udìlovaná od 
roku 2009. Je tak jednou z nejmladších cen v soutìži Vesnice roku. Celkový vítìz získá 
100 tisíc korun, které jsou urèeny pro spolky, jež v obci pùsobí.

Vesnicí roku 2017 je Heømanov 
z Kraje Vysoèina. Gratulujeme!

Titul Vesnice roku získala obec Heøma-
nov z Kraje Vysoèina. Na druhé pøíèce 
se umístila obec Lukavice z Pardubic-
kého kraje a tøetí místo obsadila obec 
Slavkov ze Zlínského kraje. Vyhlášení 
23. roèníku soutìže se uskuteènilo 
17. 9. v Luhaèovicích.

Jihomoravský kraj Milotice

Karlovarský kraj Poustka

Královéhradecký 
kraj

Hlušice

Liberecký kraj Polevsko

Olomoucký kraj Radvanice

Pardubický kraj Pustá Kamenice

Plzeňský kraj Kvášňovice

Středočeský kraj Petrovice

Ústecký kraj Hrobčice

Kraj Vysočina Kaliště

Zlínský kraj Poličná

Krajští vítìzové Ceny nadìje pro živý 
venkov, kteøí získali diplom SMS ÈR 
v roce 2017:
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Ocenìní za poèin roku 
v oblasti samospráv 
získali starostka Dol-
ních Vilémovic u Tøe-
bíèe Jitka Bouèková, 
hejtman Libereckého 
kraje Martin Pùta 
a senátor Miloš Vystrèil

V èele SMS ÈR zùstává i nadále 
europoslanec Stanislav Polèák 

Vysokou vìtšinou všech hlasù zvolili v pøí-
mé volbì delegáti republikového shromáž-
dìní SMS ÈR za svého pøedsedu Stanisla-
va Polèáka, který tuto funkci vykonává už 
od roku 2015. Ve støedu 20. záøí pro nìj 
hlasovalo 375 delegátù z 439.

Posty místopøedsedù budou vykonávat 
Jan Sedláèek, Radim Sršeò a Pavel Eliáš, 
starostové malých obcí Køížánky z Kraje 
Vysoèina, Dolní Studénky z Olomouckého 
a Èeské Heømanice z Pardubického kraje.

Událost

Èlenové Pøedsednictva zùstávají až na jed-
nu obmìnu, kdy Karla Ferschmanna vystøí-
dal na jeho pozici Tomáš Dubský (Vysoèi-
na, Pardubický kraj), ve stejném složení. 
Svou pozici obhájili Radek Brázda (Troub-
ky, Olomoucký kraj), Oldøich Vávra (Tupe-
sy, Zlínský kraj), Petr Halada (Kamýk nad 
Vltavou) i poslankynì Vìra Kováøová (oba 
Støedoèeský kraj).

VI. Republikové shromáždìní SMS ÈR se 
uskuteènilo v prostorách Senátu pod zášti-
tou jeho pøedsedy Milana Štìcha. Souèástí 
programu bylo také vyhlášení držitele oce-
nìní Poèin roku 2017 v oblasti samo-
správ, kterým se stal hejtman Libereckého 
kraje Martin Pùta za iniciativu zmìny záko-
na o rozpoètovém urèení daní. Ten zname-
ná posílení pøíjmù všech obcí od roku 2018 
ve výši témìø 9 miliard korun.

Události

U snídanì s ministrem 
Brabcem se povídalo o vodì 
i erozích

Pracovní snídanì s ministrem životního 
prostøedí Richardem Brabcem se 3. 10. 
zúèastnil i místopøedseda SMS ÈR Jan 
Sedláèek. Diskutovali o vodním režimu, 
protierozních opatøeních nebo o úvaze 
spojení ministerstva životního prostøedí 
a ministerstva zemìdìlství.

Co èeká Sdružení po 
republikovém shromáždìní?

Priority pro následující dva roky pøed-
stavuje prostøednictvím videa na youtu-
be kanálu pøedseda Stanislav Polèák. 
Najdete je pod názvem: Smìøování 
SMS ÈR v následujícím období.

SMS ÈR bojuje za místní 
komunikace i s ministryní 
Šlechtovou

O podpoøe obnovy místních komunikací 
pro malé obce vyjednával pøedseda Sta-
nislav Polèák a na tiskové konferenci na 
toto téma pohovoøil pøed novináøi spo-
lu s ministryní pro místní rozvoj Karlou 
Šlechtovou. Zároveò již bìží celostátní 
mapování jejich stavu pod taktovkou na-
šeho sdružení. Budoucnost pošt na 

venkovì není rùžová, 
vyplynulo z konference

Kromì volebního shromáždìní došlo 
také na diskusi o budoucnosti pošt na 
venkovì. Není rùžová a neznamená 
pouze Poštu Partner. „Vážnì se musí-
me bavit také o kvalitì doruèování,“ øekl 
pøedseda SMS ÈR Stanislav Polèák ve 
svém úvodním pøíspìvku. Tématu rušení 
pošt na venkovì se vìnovala také Èeská 
televize. V reportáži z 20. záøí se dozvíte 
jak „výhodný“ je projekt Pošta Partner 
pro naši èlenskou obec Cehnice a jaký 
je postoj SMS ÈR.

Jednání Rady SMS ÈR se 
úèastnil i Michal Horáèek
Mimo jiné i s prezidentským kandidátem Mi-
chalem Horáèkem se potkali zástupci sdru-
žení na svém jednání Rady SMS ÈR 19. 9.

Konference Samosprávy 2017 
upozorní na problémy obcí

Sdružení místních samospráv poøádá v pá-
tek 1. prosince ve spolupráci s Ekonomic-
ko-správní fakultou Masarykovy univerzity 
v Brnì konferenci Samosprávy 2017. Jed-
ná se o akci, která si mimo jiné klade za cíl 
zamyslet se nad tím, co se v daném roce 
na poli samosprávných èinností našich 
obcí událo. Co je trápí, co naopak pomoh-
lo. „Chceme pøedevším jasnì ukázat na 
problémy, které obcím v tomto roce nasta-
ly. Proto budeme poprvé udìlovat také an-
ticenu „Pøešlap roku”. Hodláme tak upo-
zornit na problém i jeho pùvodce. Myslím 
si, že v tomto roce bude konkurence mezi 
adepty na vítìze rozhodnì velká,“ øekl mís-
topøedseda SMS ÈR Jan Sedláèek.
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Téma

Naše obce vzkvétají – i díky zmìnì 
RUD. Dokládá to tøeba Velká Polom
Velká Polom je obec v západní èásti Moravskoslezského kraje se zhruba dvìma tisíci 
obyvateli. Patøí k nejstarším v regionu (v pøíštím roce oslaví 730 let od první písemné zmínky) 
a vždy v historii plnila roli jakési spádové centrální obce pro nejbližší okolí. Nejstarší èást je 
spojena s kamenným kostelíkem, v jehož blízkosti byly v minulosti zemìdìlské usedlosti, ale 
i obchody a hospody. Nikdy však nemìla náves – typické centrum s posezením, prostì místo 
pro setkávání lidí. To už neplatí.

Koncem èervence jsme dokonèili realizaci 
nového veøejného prostoru, obklopené-
ho objekty obèanské vybavenosti. Kromì 
kostela se starým høbitovem rámuje náves 
z jedné strany bezbariérová obecní knihov-
na, kousek dál je bistro, u cesty nákupní 
støedisko. Nabízí se otázka, odkud se 
najednou vzal ten úžasný prostor? Sa-
motná plocha byla ještì pøed pár lety za-
stavìna starým rodinným domem a hospo-
dáøskými budovami, které svým vzezøením 
kazily image, neboś okolní objekty obec 
postupnì pøevzala do majetku a zrekon-
struovala. Na zkrášlení nejstarší èásti obce 
jsme zaèali pracovat krátce potom, co 
jsme se ujali v roce 2002 vedení. Úplnì na 
zaèátku všeho bylo vybudování chodníku 
podél krajské cesty a doøešení parkovací 
plochy u nákupního støediska spolu s insta-
lací stylového veøejného osvìtlení. Z Domu 
chovatelù jsme vytvoøili poboèku Èeské 
pošty jako centrálního pracovištì pro okol-
ní obce. Objekt je kompletnì zrekonstruo-
vaný, za ním obslužná plocha pro vozidla 
pošty, zázemí pro zamìstnance na slušné 
úrovni. Objekt knihovny byl pùvodnì Dùm 
zahrádkáøù, ten jsme vykoupili a dali mu 
nový vzhled. Knihovnu hojnì navštìvují dìti 
i dospìlí z vesnice i okolí. U obou staveb 
jsme mysleli na hendikepované – jsou pro-
to bezbariérové. Zhruba pøed ètyømi lety 
jsme odkoupili výše zmínìný rodinný dùm, 
zajistili jeho demolici a prostor se otevøel 
pro náš zámìr. Studentùm architektury 
na VŠB jsme zadali øešení návsi jako 

téma pro jejich práce, vybrali jsme jeden 
návrh, následovala spolupráce s architek-
tem Ing. Tomášem Bindrem a sochaøem 
Tomášem Skalíkem, kteøí spoleènì vypra-
covali návrh tohoto veøejného prostoru, 
obohaceného o vodní prvek. Pak pøišel 
na øadu projekt, výbìrové øízení a uzavøení 
smlouvy o dílo s firmou, která k práci pøi-
stupovala velmi zodpovìdnì. Ale aby to 
nebylo tak „jednoduché“, rozhodli jsme se 
pøed zahájením prací jednat se spoleèností 
ÈEZ o odstranìní tøí sloupù NN, které 
by degradovaly celkový výsledný dojem, 
takže zmizely i dráty a prostor získal další 
dimenzi. Dílo se zdaøilo a plní svou funkci. 
Od okamžiku, kdy stavební firma zrušila 
oplocení staveništì, je u vody veselo. Dìti 
brouzdají jezírkem a všichni pumpují vodu 
ze studny, na kterou jsme umístili tøi rùzné 
pumpy, mládež se schází ve veèerních ho-
dinách, kdy jsou podsvìtleny lavièky, stro-
my i kamenná zídka, mnoho okolojdoucích 
se zastavuje a fotí. Mám radost z usku-
teènìní našeho dlouhodobého zámìru, 
i z toho, že naši zastupitelé zvedli ruku 
pro tuto výjimeènou stavbu, kterou 
hradíme z našich vlastních prostøedkù. 
Mùžeme si to dovolit, naše pøíjmy jsou v ta-
kové výši, že nás stavba podobného rozsa-
hu finanènì neohrozí. Samozøejmì tento 
fakt ovlivòuje i jejich postupné navyšování 
díky zmìnám rozpoètového urèení daní. 
Venkov tak mùže vzkvétat a výsledky prá-
ce nás všechny mohou tìšit. A rozvoj obcí 
je to hlavní, proè jsme do funkce starostù 
a starostek byli zvoleni. Že ano?

Ludmila Bubeníková
starostka obce
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Komunálním politikem roku 2017 
je starostka Velké Polomi 
Ludmila Bubeníková 
Starostka Velké Polomi na Ostravsku Ludmila Bubeníková získala 
cenu Komunální politik 2017. Výsledky klání se ocenìní starostové 
dozvìdìli v úterý 31. øíjna v sídle Poslanecké snìmovny v Praze.

Kategorii Odpadové hospodáøství ovlá-
dl Tomáš Šulák, starosta obce Veselíèko 
na Pøerovsku, díky projektu Kompostárna 
Veselíèko a odpadová spolupráce v MAS 
Moravská brána. Cenu za vítìzství pøevzal 
z rukou øeditele Èeské inspekce životního 
prostøedí Erika Geusse, symbolický šek 
mu za spoleènost EKO-KOM pøedal její 
provozní øeditel Petr Šikýø.
Projekt Rozkvetlý Liberec a komunitní plá-
nování ploch zelenì, jehož nositelkou je 
námìstkynì primátora Liberce Karolína Hr-
bková, byl hodnotitelskou komisí soutìže 
vybrán jako nejlepší v kategorii Veøejná ze-
leò. Ocenìní za prvenství obdržela z rukou 
výkonného øeditele Svazu mìst a obcí ÈR 
Pavla Drahovzala, symbolický šek jí za spo-
leènost Pekass pøedal David Procházka.
V kategorii Utváøení veøejného prosto-
ru zvítìzil projekt Náves Velká Polom sta-
rostky Ludmily Bubeníkové. Jako první ji 

na podiu pozdravil a cenu jí pøedal místo-
pøedseda Sdružení místních samospráv 
ÈR Radim Sršeò. Partnerem kategorie byla 
spoleènost Zebra Group, jejíž jednatel Petr 
Øihák Ludmile Bubeníkové daroval pro Vel-
kou Polom symbolický šek.
Hodnotitelská komise soutìže udìlila i svo-
ji zvláštní cenu. Ta patøí starostce Tøince 
Vìøe Palkovské za projekt Poøízení elektro-
busù pro MHD Tøinec. Na slavnostním ce-
remoniálu ji zastupovala èlenka zastupitel-
stva mìsta Milada Hejmejová, které cenu 
pøedal senátor Miloš Vystrèil, jenž vyhlašo-
vatelùm soutìže pøi její pøípravì pøed více 
než dvìma roky ochotnì radil.
Celkovou vítìzkou soutìže byla vyhlášena 
a z rukou státní tajemnice Ministerstva pro 
místní rozvoj Zdeòky Pikešové pøevzala titul 
Komunální politik roku 2017 starostka 
Velké Polomi Ludmila Bubeníková.
Spolupoøadateli soutìže jsou Svaz mìst 
a obcí ÈR a Sdružení místních samospráv 
ÈR, vyhlášení výsledkù podpoøily Výbor 
pro územní rozvoj, veøejnou správu a život-
ní prostøedí Senátu a Výbor pro veøejnou 
správu a regionální rozvoj Poslanecké snì-
movny.
Dosavadní název soutìže se od roku 2018 
zmìní na Komunální projekt roku, zùsta-
ne však její èlenìní na jednotlivé kategorie, 
pøièemž celkový vítìz soutìže obdrží – jako 
dosud – titul Komunální politik roku.

Událost

Soutìž, jíž každoroènì vyhlašuje èasopis 
Moderní obec spolu s vydavatelstvím Profi 
Press, zaštítila ministrynì pro místní rozvoj 
Karla Šlechtová.
Smyslem soutìže je zviditelnit inspirativní 
a obèansky pøínosné projekty uskuteènì-
né v obcích a mìstech a ocenit osobnosti 
z komunální politiky, které se významnì za-
sadily o jejich realizaci. V letošním roèníku 
soutìže bylo vypsáno sedm kategorií, z je-
jichž vítìzù hodnotitelská komise vybrala 
celkového vítìze, který obdržel titul Komu-
nální politik roku 2017. Vítìz každé katego-
rie získal pamìtní list a artefakt z èeského 
køišśálu v podobì srdce v otevøených dla-
ních, od partnera dané kategorií také sym-
bolický šek na dvacet tisíc korun pro své 
mìsto èi obec.
V kategorii Sociální projekt roku zvítìzila 
Sylva Kováèiková, místostarostka mìsta Bí-
lovce (okres Nový Jièín), za projekt Seces-
ní Salchrova vila v Bílovci rozsvítila podzim 
života našim seniorùm. Cenu z rukou mi-
nistrynì práce a sociálních vìcí Michaely 
Marksové pøevzal starosta Bílovce Pavel 
Mrva. Symbolický šek mu pøedal zástupce 
spoleènosti ELEKTROWIN Jan Marxt.
Projektem Dìtská skupina Peøinka se v ka-
tegorii Dìti a rodièe prosadila Brigita Pe-
trášová, starostka obce Morkùvky na Bøec-
lavsku. Cenu jí pøedal námìstek ministra 
vnitra pro státní službu Josef Postránecký. 
Symbolický šek pøinesl øeditel spoleènosti 
høištì.cz Ladislav Fuxa.
V kategorii Sport a veøejné zdraví patøí 
prvenství Jiøímu Horákovi, starostovi obce 
Vysoká nad Labem v okrese Hradec Krá-
lové, za projekt Sportovní areál Vysoká nad 
Labem. Cenu pøevzal od senátora Zbyò-
ka Linharta, pøedsedy Výboru pro územní 
rozvoj, veøejnou správu a životní prostøedí 
Senátu. Symbolický šek vítìzi pøedala ad-
vokátka Jana Zwyrtek Hamplová, zaklada-
telka spoleènosti MUNICIPAL – Centrum 
vzdìlávání a odborných služeb.
Køišśálové srdce za vítìzství v kategorii 
Kulturní a vzdìlávací èinnost si ze slav-
nostního odpoledne odnesl Tomáš Hájek, 
starosta mìstyse Ostrovaèice (okres Brno-
venkov), za projekt Pøístavba Základní školy 
a Mateøské školy Ostrovaèice a výstavba 
víceúèelového sportovištì. Cenu a šek mu 
pøedal øeditel odboru strategického rozvoje 
a koordinace veøejné správy Ministerstva 
vnitra David Sláma a zakladatel projektu 
Mobilní rozhlas Ondøej Švrèek.
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Z malých obcích mizí prodejny. Je 
tøeba je zachránit
V malých obcích dochází v poslední dobì k  rychlému úbytku obchodní obslužnosti a tím 
pádem i k zhoršení situace a znehodnocení majetku obèanù, pro nìž pøestává existovat 
prostor k uplatnìní regionální potravinové produkce. Shodli se na tom úèastníci setkání 
z nejrùznìjších profesních organizací v Bìlotínì.

ré mohou jen složitì zobchodovat své 
zboží ve velkých obchodních øetìzcích 
a osobní prodej ve vzdálených mìst-
ských sídlech je neekonomický.

Navrhovaná øešení lze rozdìlit na nìkolik 
skupin:
1) Okamžitá s èasovou úèinností nìkolika let 
• Poskytnout obchodním subjektùm vy-

rovnávací dotaci do nákladù a tím eli-
minovat ztrátu.

• Umožnit obchodním subjektùm pùso-
bícím na definovaném venkovì èerpání 
dotací na snížení nákladù (napø. foto-
voltaické panely umístìné na budovì 
prodejny a spotøeba vyrobené elektøi-
ny pøímo v prodejnì, výmìna kotlù…), 
rekonstrukci a poøízení povinného vy-
bavení.

• Poskytnout vyrovnávací pøíspìvek do 
mezd ve výši, která vytvoøí podmínky 
pro dùstojné odmìòování.

• Podpoøit koncentraci dalších place-
ných (dotovaných) služeb do prodejní-
ho místa.

• Podpoøit malé producenty potravino-
vé produkce v odbytu prostøednictvím 
existující venkovské a dosažitelné 
mìstské obchodní sítì.

2) Dlouhodobá s trvalou úèinností
• Má-li stát (vláda) zájem zachovat ob-

chodní obslužnost legálnì pùsobícími 
subjekty s odpovídajícím sortimentem 
(potravináøské zboží, nepotravináøské 
zboží denní spotøeby) na venkovì, 
musí zavést systémovou podporu.

• Dle situace je možno podpoøit nové 
formy zásobování sídelních útvarù 
venkova, kde již obchodní obslužnost 
zanikla.

• Podpoøit rozvoj a distribuci výrobkù od 
drobných výrobcù (farmáøù) a tím pøi-
spívat k rozvoji zamìstnanosti v daném 
regionu.

• Vytvoøit podpùrný fond (na úrovni státu, 
kraje), ze kterého lze financovat rozvoj 
služeb a drobných výrob v malých ob-
cích. Tím pøispìt k vytváøení podmínek 
pro plnohodnotný život lidí na venkovì.

• Vytvoøit pracovní týmy, které zpracují 
zámìry do konkrétních podob a pravi-
del. (Týmy sestavit ze všech zaintere-
sovaných skupin.) Lze pøedpokládat, 
že bude tøeba umožnit urèité modifika-
ce dle specifik regionù.

Úèastníci jednání se po obsáhlé diskuzi do-
hodli na následujících závìrech:
• Provozování regulérní obchodní èin-

nosti se zajištìním odpovídajícího sor-
timentu zboží je na venkovì ve vìtšinì 
malých obcí (do 1000 obyvatel) ztráto-
vé. Protože provozování této èinnosti 
postrádá základní podmínku pro pod-
nikatelskou èinnost danou pro podni-
kání §420, odst. 1 obchodního záko-
níku a též živnostenským zákonem, tj. 
výdìleèná èinnost za úèelem dosažení 
zisku, nemùže se tato èinnost pova-
žovat za podnikání, ale za èinnost ve 
veøejném zájmu, èi za sociální èinnost. 

• Stacionární prodejny v malých obcích 
jsou prakticky jediným místem, kde se 
lidé každodennì scházejí. Slouží pøe-
devším lidem starším, nemocným, èi 
trvale pracujícím v obci. Význam tìch-
to prodejen se projevil pøedevším pøi 
živelných pohromách (povodnì, snì-
hové kalamity apod.), kdy kolabovalo 
zásobování.

• Udržet síś drobných maloobchodních 
projeden je životnì nutné pro existenci 
venkova a dùstojný život v nìm.

• Obdobná situace je v uplatnìní drobné 
produkce zemìdìlských subjektù, kte-

Téma

Co všechno ještì budeme z našich 
daní dotovat? Zamyšlení nejen nad 
potravinovou obslužností venkova
Myslím, že se mohu považovat tak trochu za pamìtníka i s ohledem na dobu svého pùsobení 
v zastupitelstvu obce od roku 1994. Za ta léta jsme v zájmu zachování rùzných služeb 
a potøeb obèanù dotovali, pøípadnì zachraòovali leccos. O tom a také o dalších námìtech 
jsme diskutovali na konferenci Jihoèeský venkov poøádané Krajskou sítí pro venkov dne 22. 
èervna v Sudomìøicích u Bechynì.

krajù pøesunuly právì na nì, protože zde 
mají samozøejmì pro tato vyjednávání sil-
nìjší pozici.

• Dotujeme samozøejmì své školy a škol-
ky. A zejména na venkovských školách, 
tam, kde stát nastavuje tzv. minimální 
limity poètu žákù, leckde obce musejí 
pøiplácet do státního rozpoètu v zájmu 
zachování školy jako jednoho ze zásad-
ních zdrojù komunitního života obce.

• Dotujeme pøípadnì i sociální služby, 
což v malých obcích není zcela bìžné. 
U nás jsme se je rozhodli zøídit a pod-
porovat, protože zde vidíme jakousi mo-
rální povinnost obce postarat se v rámci 
možností o své seniory a potøebné obèa-
ny. Je to ale vìèný boj o prostøedky na 
provoz a pøi souèasném nastavení jejich 
financování nechává stát velkou èást 
odpovìdnosti na zøizovatelích (obcích), 

Dovolím si uvést jenom nìkolik málo pøíkladù:
• Dopravní obslužnost formou pøíspìvku 

na autobusy, které k nám do vsi zajíždìly, 
aby odvezly dìti do škol a obèany do prá-
ce. Dnes tuto povinnost na sebe pøevzal 
kraj, a chápu, že autobusoví nebo vlakoví 
dopravci, kteøí tuto „prodìleènou službu“ 
provozují, berou pøíspìvek zcela samo-
zøejmì. Jsem rád, že vyjednávání o její 
cenì a její následná úhrada se po vzniku 

Názor
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ve kterých jsou tyto služby poskytová-
ny, aniž by sjednotil stejná pravidla pro 
všechny. Takže jsme z velké èásti odká-
záni na dobrovolné pøíspìvky, nejrùznìj-
ší nadace, granty. Jinými slovy jdeme po 
žebrotì.

• Dotujeme místní spolky. Tady to také 
vnímám jako morální povinnost obce a je 
v jejím zájmu, aby se u nás na vsi lidem 
nejen dobøe žilo, ale našli si zde i prostor 
pro vlastní seberealizaci ve volném èase.

• Dotujeme tu více tu ménì opravy místní-
ho kostela ve vlastnictví farnosti.

• Dotujeme tzv. kolektivní správce autor-
ských práv, zejména Ochranný svaz 
autorský (OSA), jehož hospodaøení 
s prostøedky daòových poplatníkù je pøi-
nejmenším velmi diskutabilní.

• Èeská pošta leckde zkouší v zájmu za-
chování „rentability svých služeb“ hledat 
na menších obcích nìkoho, kdo za ni 
jako 100% státní podnik tuto službu pøe-
vezme, a ona si bude v klidu a v zájmu za-
chování odmìn svých manažerù provo-
zovat pouze lukrativní mìstské poboèky.

• Konec koncù dotujeme i rùzné posky-
tovatele software a aplikací, kteøí ještì 
než je pøíslušné naøízení nebo povin-
nost uvedena v platnost, již tuto „služ-
bu nebo produkt“ mají pøipravenou 
a k jejichž používání nás nutí naši mi-
nisterští úøedníci a èiperní zákonodár-
ci, kteøí leckdy v zájmu lobbistických 
skupin pøenášejí na obce další a další 
administrativní zátìž.

• A koneènì se dostávám k tématu zce-
la aktuálnímu, pro který tato má úvaha 
vznikla. Totiž k tzv. potravinové obsluž-
nosti venkova, kterou nastolila spo-
leènì Asociace èeského tradièního 
obchodu a skupina COOP na èervno-
vém semináøi v Èeských Budìjovicích. 
Dovolím si použít nìkteré pasáže z této 
prezentace.

Momentálnì je veden tzv. sociální dialog 
k problematice služeb na venkovì se zamì-
øením na obchodní obslužnost. Prezentující 
tvrdí, že sice nemá ráda dotace, ale pøesto 
by rádi, abychom (myšleny obce a kraje) 
vnímali zachování obchodù v malých ob-
cích jako veøejnou službu, nebo zanikne. 
Ve venkovském prostoru (obce do 1 000 
obyvatel) žije témìø 20 % populace ÈR. Dle 
zkušenosti z naší obce, kdy vlastníme a pro-
najímáme obecní obchod i hospodu, mohu 
polemizovat s uvádìným porovnáním renta-
bility prodejen v malých obcích. Zde je uvá-
dìna hranice 1000 obyvatel, kdy jsou zisky 
obchodníka tzv. na nule. Osobnì si myslím, 
že to bude nìkde kolem 500 obyvatel, viz 
prodejna v nedalekých Libìjovicích.

Dále je zde uvádìn pøíklad prodejny v obci se 
300 obyvateli, což je témìø pøesnì velikost 
naší obce.

Skupina COOP zde uvádí ztrátu podle výše 
mzdových nákladù od 48 000 až 204 000 
korun roènì.

Tady to mohu potvrdit, v našich podmín-
kách by to dìlalo cca 80 000 korun roènì, 
a to nepoèítám náklady na údržbu objektu, 
které z uvažovaného nájmu 3 000 korun 
mìsíènì nepokryjí skuteènou potøebu ob-
jektu ani zdaleka.

Prezentací je konstatováno nìkolik dùleži-
tých faktù:
• provozovatelé (reálnì takových asi mno-

ho nebude a COOP tvrdí, že je jedním 
z nich a že mìstské prodejny v podstatì 
dotují ty venkovské, ale pomalu jim do-
chází dech) nebo obce berou tyto ztráty 
na sebe (zde mohu potvrdit, platí zcela 
urèitì)

• malé obce ztrátou prodejny ztrácejí 
potažmo i dostupnost potravinové ob-
služnosti zejména pro seniory a matky 
s dìtmi, možnosti denního nákupu pro 
všechny obyvatele, místo pro setkávání 
obèanù, nutno vnímat i ekologické hle-
disko – zboží putuje za zákazníkem, ni-
koli naopak; obce ztrácejí zamìstnanost 
pøímou v osobì prodavaèe a nepøímou 
v možnosti prodeje regionálních potravin 
a místní produkce

• prodejny mnohdy fungují v tzv. šedé eko-
nomice (krácení daní, vyplácení mezd na 
èerno)

• podle zdrojù Asociace èeského tradiè-
ního obchodu bylo za poslední rok v ÈR 
uzavøeno na 396 prodejen, tedy v prù-
mìru více než jedna dennì a pøedpoklá-
dá se zavírání dalších.

A nyní tedy návrh øešení vyplývající ze situace 
a této prezentace. Navrhuje se, aby byl vy-
tvoøen jednotný, transparentní a legitim-
ní systém podpory – pøíspìvku na mzdy 
– tak, aby se poskytovatel (stát, kraj, 
obec) nebál dotaci udìlit a obchodník se 
ji nebál pøijmout.

Pak je zde uvádìna i orientaèní potøebná 
dotace dle velikostní kategorie obce od nu-
lového pøíspìvku pøi 1000 obyvatelích až 
k pøíspìvku 244 tisíc korun u obce se 100 
obyvateli. Reálný pøedpokládaný dopad do 
rozpoètù státu, krajù, obcí roènì je 706 

milionù korun, což je pouze 10 % z èástky, 
která je dopravcùm poskytována na základní 
dopravní obslužnost.

Závìr: obchodník de facto zajišśuje veøejnou 
službu a má právo na veøejnou podporu. Fun-
guje to èásteènì v nìkterých krajích, i Jiho-
èeský má tuto podporu již nìkolik let ve svém 
schématu grantových podpor. Tolik výòatky 
z prezentace.

Mùj názor do této diskuse se však s navr-
hovaným tøetinovým podílem úhrady ztrát 
venkovských obchodù ze strany státních, 
krajských a obecních rozpoètù zcela jistì 
neztotožní.

Pominu-li fakt, že vìtšinu venkovských pro-
dejen si obyvatelé nejdøíve sami v tzv. akcích 
Z (zadarmo) sami postavili a následnì je pak 
MNV musely pøevést do vlastnictví Jednot, 
aby si je po roce 1989 od nich obce zase 
musely zpìtnì koupit, pak obce vesmìs pro-
vozovny již výraznì dotují dávno. V Chelèicích 
napøíklad dáváme nájemcùm v zájmu udržení 
obchodu a hospody nájemné za symbolickou 
1 korunu roènì.

Navíc poslední rok dotujeme provoz (náklady 
na elektøinu, topení a vodu) z 50 % a zdá se, 
že ani tato motivace nebude k udržení nájem-
ce v našem obchùdku dostaèující!

Samozøejmì návrh tøetinového podílu státu 
a kraje na úhradì ztráty bych mìl tudíž lo-
gicky vítat. Nicménì kdo nakonec toto 
vše zaplatí, je daòový poplatník. Zde tedy 
lze konstatovat, že se budou všichni obèané 
našeho státu solidárnì podílet. Ale nezdá se 
vám, že je tento systém trochu zvrácený? 
Neznám schopného a léta podnikajícího ob-
chodníka, který by provozoval nìjaký ztrátový 
obchod, a jestli nìkde existuje, jde o vzácný 
pøípad obecné charity.

Souèasný systém potravinové obslužnosti 
nejen na venkovì mají pevnì v rukou zejmé-
na nadnárodní obchodní øetìzce, které díky 
globalizaci ovládají nejen to, co, od koho, 
v jaké kvalitì a za kolik si musíme kupovat, 
ale zejména myslím na jejich velmi tuèné zis-
ky konèící mimo naši republiku. A pøedevším 
tady by mìl stát dle mého názoru hledat øe-
šení!

Trocha útìchy na závìr?
V Chelèicích se nám na rozdíl od vìtšiny obcí 
daøí nedotovat vùbec nebo pouze minimál-
nì produkci odpadù. Zde máme nastaven 
motivaèní a adresný systém, na nìjž obec 
nemusí za obèany doplácet, a daøí se nám 
jej již devìt let držet na úrovni, kdy není po-
tøeba obèanùm ani nijak dramaticky zvyšovat 
poplatky za vyprodukovaný odpad. Tady nás 
však žádná zákonná norma zatím nenutí, aby 
tomu bylo jinak.

Jiøí Iral 
starosta obce Chelèice
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Co by na venkovì nemìlo chybìt, 
zjišśuje skupina pro dostupnost 
veøejných služeb
Základní služby, které by v dnešní dobì nemìly v obcích lidem chybìt – to bylo 
téma pro první zasedání Pracovní skupiny pro dostupnost veøejných služeb

Cílem je zlepšit dostupnost i obslužnost 
venkova.

Úèastníci sezení se seznámili s analýzou 
dostupnosti veøejné správy. Zástupci mi-
nisterstva vnitra jim pøedstavili definici 
venkova pomocí institucionálního vyme-
zení (tzn. jako obce, v kterých nejsou 
dostupné dané služby – úøady). Zároveò 
analyzovali dostupnost osmi úøadù ve-
øejné správy (OSSZ, KÚ, FÚ, SO ORP, 
ÚP, POÚ, SÚ, MÚ). Z analýzy vyplynulo, 
že k jednotlivým úøadùm veøejné sprá-
vy je obecnì dobrá dostupnost (napø. 
cesta na OSSZ trvá prùmìrnì okolo 15 
min. a 90 % obcí má dostupnost do 30 
minut). Nejhùøe dostupné jsou vnìjší 
periferie státu (napø. horské oblasti a vý-
bìžky) a vnitøní periferie státu (napø. pás 
v okolí støedních Èech), zázemí velkých 
mìst a okolí vojenských újezdù. Pozitivní 
vliv na zlepšení dostupnosti má omezení 

místní pøíslušnosti ke konkrétnímu úøadu 
(OP, pas aj.)

V diskuzi zaznìlo, že je tøeba analýzu 
rozšíøit o hodnocení dostupnosti pomocí 
VHD (bude zpracováno v rámci veøejné 
zakázky).

Èlenové pracovní skupiny si proto stano-
vili úkol sumarizovat dokumenty, metodiky 
a nástroje k øešení dostupnosti. Materiály 
k problematice veøejných služeb vzniklé 
na jednotlivých rezortech od roku 2010 
by mìli zaslat do konce øíjna. Ministerstvo 
vnitra poté zpracuje rešerši všech zasla-
ných dokumentù jako podklad pro další 
diskuzi. Pracovní skupina hodlá v bu-
doucnu rovnìž vytvoøit definice a typolo-
gie veøejných služeb/obslužnosti venkova 
z pohledu rezortù.

Za SMS ÈR se sezení úèastnil èlen pøed-
sednictva sdružení a starosta Kamýku nad 
Vltavou Petr Halada. Podle jeho sdìlení 
byla øeè zejména o poštách, obchodech, 
mateøských i základních školách, obcím 
do urèitého poètu obyvatel by nemìly 
scházet lékaøské služby a samozøejmos-
tí by mìl být vysokorychlostní internet. 
Úèastníci se shodli, že je nutné defino-
vat oblast zájmu venkova, vymezit okruh 
øešených služeb a urèit metody postupù. 
Výsledkem by mìla být stabilita a rozvoj 
venkova.

Venkov je upozaïován
Vznikl proto materiál k podpoøe obsluž-
nosti venkova. Na základì usnesení vlády 
dostalo ministerstvo zemìdìlství za úkol 
ve spolupráci s dalšími zainteresovanými 
rezorty a orgány státní správy pøedložit 
do konce øíjna revizi materiálu vèetnì 
zpracování materiálù od dalších rezortù. 

Proè a jak Státní pozemkový 
úøad buduje polní cesty?

racionální hospodaøení vlastníkù pùdy. Po 
vypoøádání pozemkù dochází k postupné 
realizaci jednotlivých opatøení, mezi které 
patøí i polní cesty.
Hlavním úèelem výstavby polních cest 
v rámci pozemkových úprav je zpøístup-
nìní okolních pozemkù jejich vlastníkùm 
a zemìdìlsky hospodaøícím subjektùm. 
Neménì dùležitým úèelem je také zvýšení 
prostupnosti krajiny a odklonìní provozu 
zemìdìlské techniky mimo zastavìnou 
èást obce. Cesty jsou hojnì využívány 
i k jiným úèelùm, napojují se na silnici 
a místní komunikace a umožòují tak oby-
vatelùm obcí jejich využití za úèelem re-
kreace a turistiky.
Konkrétní parametry, napø. jako šíøka èi 
povrch jednotlivých polních cest vždy 
vychází z technických návrhù autorizova-
ných inženýrù – projektantù. Napø. volba 
povrchu polní cesty je závislá na øadì 
parametrù, jako jsou oèekáváné dopravní 
zatížení zemìdìlskou technikou, intenzita 
provozu, velikost svozné plochy, sklonové 
pomìry vozovky aj. Cesty se proto muse-
jí budovat z materiálù, které jsou odolné 
této zátìži a souèasnì dobøe udržitelné 

a celoroènì sjízdné. Realizací zpevnì-
ných polních cest dochází i k vylouèení 
nebo omezení prùjezdu zemìdìlské tech-
niky zastavìnou èástí obce a propojení 
sousedních obcí. V rámci zpracování pro-
jektové dokumentace je typ polní cesty 
pøedem projednán s pøíslušnými orgány 
životního prostøedí, pøípadnì Agenturou 
na ochranu pøírody a krajiny (AOPK). 
U cest s plánovaným nižším dopravním za-
tížením je využíváno alternativních ploch, 
napøíklad pouze kolejové cesty (kryt z díl-
cù), ale pouze v pøípadì, že s nimi souhla-
sí orgány životního prostøedí nebo AOPK. 
Cesty s krytem z vegetaèních dílcù lze 
využít pouze v omezeném rozsahu, spíše 
pro odstavné plochy. Návrhy polních cest 
jsou èasto správnì doplnìny pøíkopy na 
svedení vody do vodoteèe, protierozními 
prvky èi doprovodnou zelení, která má 
funkci pùdoochrannou i ekologickou. 
Státní pozemkový úøad v rámci realizací 
opatøení ke zpøístupnìní pozemkù dopo-
sud vybudoval témìø 3 000 kilometrù pol-
ních cest, brodù, propustkù, mostkù atd.

–spú–

Pozemkovými úpravami se ve veøejném 
zájmu prostorovì a funkènì uspoøádávají 
pozemky, scelují se nebo dìlí a zabez-
peèuje se jejich pøístupnost a využití, vy-
rovnání hranic a vytvoøení podmínek pro 

Téma
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Událost

Jak funguje a nefunguje sociální 
bydlení? Diskuse se odehrála na 
ministerstvu vnitra
Výzkum dopadu nevyhovujícího bydlení na dìti, informace o pøípravì metodiky 
Sociální práce v sociálním bydlení èi diskuze o aplikaci zákona o pomoci v hmot-
né nouzi, ale také informace MMR o dùvodech zrušení výzev z IROP v sociální 
oblasti a ve školství – to vše bylo obsahem jednání, které se uskuteènilo 12. 9. 
v Praze na pùdì ministerstva vnitra. Za SMS ÈR se zúèastnil Radek Brázda. 

„Data z výzkumu jednoznaènì potvrdila od-
hadovanou skuteènost, že kvalita bydlení 
úzce souvisí se zasažením dìtí zásadními 
problémy ve škole, možnostmi dostat se na 
støední školu dle svého výbìru a zajímavé 
je, že kvalita bydlení souvisí také s problé-
my dìtí v oblasti zdraví a komunikace,“ uve-
dl Radek Brázda. Pøedkladatelka materiálu 
Barbora Špicarová Stašková prezentovala 
pøípravu materiálu týkajícího se zpracová-
vané metodiky sociální práce v sociálním 

bydlení. V závìru svého vystoupení uvedla, 
že z jednání pracovní skupiny pro vypraco-
vání metodiky vyplývá skuteènost, že stále 
více obcí si uvìdomuje nezbytnost mít ve 
svém vlastnictví sociální byty, a zároveò in-
tenzivnì pracovat s lidmi v tìchto bytech. 
Upozornila také, že v této oblasti je nutná 
spolupráce samospráv a neziskových or-
ganizací.

Souèástí programu byla diskuse o aplikaci 
§ 33d zákona o pomoci v hmotné nouzi. Po 
prezentaci problematiky ze strany Agen-
tury pro sociální zaèleòování diskutovali 
zejména zástupci Agentury a ministerstva 
práce. Nemalá èást se pak týkala vyhláše-
ní opatøení obecní povahy pro „oblasti se 
zvýšeným výskytem sociálnì nežádoucích 
jevù“ (zejména porušování veøejného po-
øádku atd.). Zde se pøihlásil o slovo zástup-
ce Policie ÈR, která má k návrhu opatøe-
ní vydávat vyjádøení a vlastnì neví, jak jej 

Návrh Metodiky identifikace a kvantifi-
kace tržního selhání v oblasti bydlení se 
prezentoval na semináøi, jehož se úèast-
nil za SMS ÈR i Pavel Macoun. Semináø 
se konal 12. 9. na pùdì Sociologického 
ústavu AV ÈR. Dokument je kombinací 
stavebnì-technických hledisek bydlení 
a zrušených hygienických norem, které 
popisovaly vhodnost èi nevhodnost pøí-
slušného bytu pro daný subjekt s urèitým 
segmentem „sociálna“. Pokouší se iden-
tifikovat ty domácnosti v bytové nouzi, 
kde øešení nelze nechat trhu ani obci, 
ale je tøeba intervence státu.

Metodika vychází z posouzení stovky 
pøípadù a dle MMR má sloužit jako eta-
lon pro pøidìlování dotací na sociální 
bydlení. Podle pøedkladatelù mají obce 
metodikou ohodnotit existující bytový 
fond a v pøípadì potøeby požádat o do-
taci k zajištìní pøimìøeného bydlení pro 
osoby v bytové nouzi.

SMS ÈR chce, aby proti-
erozní vyhláška vstoupila 
co nejdøíve v platnost

Vypoøádání pøipomínek k návrhu protie-
rozní vyhlášky bylo pøedmìtem jednání 
na pùdì ministerstva životního prostøe-
dí, k nìmuž došlo 3. øíjna. SMS ÈR 
zastupoval starosta obce Nìmèovice 
Karel Ferschmann, pøítomni byli rovnìž 
námìstci Vladimír František Mana a Vla-
dimír Dolejský, právníci odboru obecné 
ochrany pøírody a krajiny i jeho øeditel 
Jiøí Klápštì, zástupci z ministerstva ze-
mìdìlství, agrární komory, svou neúèast 
omluvilo SMO ÈR, které s vyhláškou 
souhlasí. „Bylo od zaèátku jasné, že 
proti vyhlášce budou vystupovat zemì-
dìlské lobby, jednu jejich pøipomínku 
dokonce MŽP akceptovalo,“ sdìlil Karel 
Ferschmann s tím, že stanovisko SMS 
ÈR je jednoznaènì podpùrné. „Byli by-
chom rádi, kdyby vyhláška zaèala platit 
co nejdøíve. Stane se to však žel až od 
1. 8. 2018. A je ještì otázkou, zda 
k tomu vùbec dojde,“ zapochyboval.

Proè a jak Státní pozemkový 
úøad buduje polní cesty?

formulovat. V zákonì je totiž uvedeno, že 
povìøený obecní úøad tento návrh projed-
ná s policií. Zároveò se zapojil do diskuse 
zástupce Svazu mìst a obcí, který zpraco-
val metodiku pro vydávání tìchto opatøení 
a Agentura v tom vidí rozpor s ústavním po-
øádkem. Aktuálnì probíhá správní øízení ve 
vìci vydání opatøení u úøadù v Bohumínì, 
Ostravì-Jih a Jirkovì. O dalších asi 1010 
obcích se pak hovoøí.

Posledním bodem jednání byly informace 
ministerstva pro místní rozvoj o dùvodech 
zrušení výzev IROP v sociální oblasti a ve 
školství. Ministerstvo uvedlo, že výzvy ne-
byly zrušeny, ale vyjmuty z harmonogramu 
výzev na rok 2017. V roce 2016 totiž došlo 
k registraci množství projektù, které s ohle-
dem na jejich kvalitu bylo vhodné podpoøit, 
aby se nemusely znovu podávat, a zároveò 
aby se zvýšila rychlost èerpání IROP.

Událost

Finanèní prostøedky na podporu 
sociálního bydlení mají cílit na fyzické oso-
by v nouzi, pøièemž zpùsob využití podpo-
ry má být ponechán jejich svobodnému 
rozhodnutí. Pøitom se vedle obecního 
bydlení pøedpokládá i využití komerèního 
bydlení èi zapojení neziskového sektoru.

„Pøedložený materiál neøeší startovací, 
seniorské, pøechodné bydlení, povinnost 
zajistit pøimìøené bydlení zamýšlí pøenést 
na obce, finance ponechává fyzickým oso-
bám v nouzi a kontrolní a odvolací funkci 
smìøuje k MMR,“ zhodnotil Pavel Macoun.

Proè selhává 
sociálního bydlení? 
Øeší nová metodika

Senát ocenil starosty, kteøí 
jsou ve funkci pøes dvacet let

Horní komora parlamentu se vùbec poprvé 
rozhodla ocenit letitou správu tuzemských 
obcí a mìst a pøipravila pamìtní listy pro 
270 starostù, kteøí stojí v èele radnice déle 
než dvì dekády. Stovka z nich si ocenìní 
pøevzala pøímo v Senátu, ostatním pøedají 
senátoøi své ocenìní pøi návštìvì domov-
ských volebních obvodù.
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Struktura strategického plánu na podporu 
agroturistiky do roku 2024 byla pøedmì-
tem jednání, které se uskuteènilo 5. 9. na 
pùdì ministerstva zemìdìlství. Úèastnili 
se èlenové pracovní skupiny Agroturisti-
ka, SMS ÈR zastupoval Marek Komárek. 
Pøítomní diskutovali o znìní vize, globál-
ních i strategických cílech, debatovali nad 

Zmìní se zákon o volbách do zastupitelstev obcí? 
Debatovala o tom pracovní skupina

Zbyslavice jsou pøíkladná 
obec dobré praxe, spoluprá-
ce a demokracie 

Zaznìlo to nìkolikrát na pracovním zase-
dání Rady Evropy k implementaci Evrop-
ské úmluvy o krajinì, kde SMS ÈR zastu-
povala starostka Zbyslavic Regína Vøeská. 
Zasedání se uskuteènilo 5. záøí a konalo se 
už po 19. Starostka prezentovala projekt 
s názvem Zdravá obec Zbyslavice - místní 
Agenda 21 a udržitelný rozvoj v praxi v malé 
obci Zbyslavice. „Pro mì i pro naše aktiv-
ní obèany to bylo velké ocenìní a zároveò 
ujištìní, že naše tøíleté spoleèné úsilí a cíle 
jsou smysluplné a zároveò hodnì zavazují-
cí. Dìkuji Sdružení místních samospráv za 
výbornou zkušenost,“ uvedla.

Porada pracovní skupiny pro úpravu zá-
kona o volbách do zastupitelstev obcí se 
uskuteènila 13. záøí. Navázala na minulá 
setkání, na nichž se úèastníci dohodli, že 
skupina expertù na volební systémy pod 
vedením doc. Tomáše Lebedy z FF UP 
v Olomouci zváží požadavky jednotlivých 
aktérù a navrhne zpùsob jejich skloubení 
do nového legislativního øešení.

Výsledky jednání shrnul pro zpravodaj 
SMS ÈR politolog a nìkdejší starosta Jan 
Outlý.

Expertní skupina se sešla v dubnu a jejím 
výstupem byl návrh volebního systému, 
jehož hlavní parametry by byly následující: 

1) z hlediska volièe se nezmìní dosavadní 
zpùsob hlasování

2) nezmìní se ani pøípustné typy volebních 
stran (vèetnì kandidatury jednotlivce)

3) pøi zjišśování výsledkù voleb se obsa-
zované zastupitelské mandáty rozdìlí do 
dvou skupin v pomìru, v jakém volièi hlaso-
vali pro listiny stran ku hlasùm pro individu-
ální kandidáty. V první skupinì se mandáty 
budou rozdìlovat podle proporèního systé-
mu, druhá skupina mandátù bude obsazo-
vána dle vìtšinového systému. 

Oèekává se, že v menších obcích, kde 
pøevažuje personalizovaná volba, pøeváží 

vìtšinový princip pøi obsazování mandátù, 
zatímco s rostoucí velikostí obce se silnìj-
šího slova bude dostávat proporènímu za-
stoupení. To pak zcela pøeváží ve velkých 
mìstech. 

4) Podrobný materiál z dubnové expertní 
schùzky podrobilo MVÈR rozboru advokát-
ní kanceláøe prof. Aleše Gerlocha. Kance-
láø k materiálu vznesla nìkteré pøipomínky. 
Jejich vypoøádání bylo pøedmìtem záøijové 
porady. Výsledkem byla v zásadì shoda na 
tom, že politické reprezentaci (budoucímu 
vedení MVÈR), budou pøedloženy dvì va-
rianty úpravy volebního systému a že dále 
rozpracovávána bude ta, kterou bude poli-
tická reprezentace preferovat.

Zastupitel v kurzu nauèí obce 
jak na projekty èi veøejné zakázky
Ministerstvo vnitra spustilo v øíjnu cyk-
lus tøí kurzù pro zastupitele mìst a obcí. 
Modernì koncipované kurzy jsou zamì-
øeny na  dotaèní management, veøejné 
zakázky a rozpoètové hospodaøení 
obce. Probíhají v každém kraji, jsou zcela 
zdarma a jejich cílem je zvýšit odbornost 
zastupitelù v oblasti finanèního øízení. Re-
alizátorem kurzù je Institut pro veøejnou 
správu Praha.

Úèastníci získají pøístup k odbornì pøipra-
venému e-learningu, který tvoøí hlavní ná-
plò kurzù. Osvojené znalosti si následnì 
budou moci ucelit a vyzkoušet v praxi na 
prezenèním semináøi, který se uskuteèní 
v každém kraji. Na semináøích si napøíklad 
vyzkouší podání projektové žádosti nebo 
simulaci veøejné zakázky. Po absolvování 
všech tøí kurzù získá každý úèastník pres-
tižní certifikát ministerstva vnitra.

Èasový plán kurzù:
1. Dotaèní management – øíjen až pro-

sinec 2017
2. Veøejné zakázky – leden až bøezen 

2018
3. Rozpoètové hospodaøení obce – 

duben až èerven 2018

Více informací se dozvíte na www.zastupitelv-
kurzu.cz, kde stále probíhá registrace, nebo 
na www.facebook.com/zastupitelvkurzu.

SMS ÈR poskytne pomoc 
obcím v oblasti GDPR

Ochrana osobních údajù neboli GDPR 
je pøedmìtem nové služby SMS ÈR, kte-
rou hodláme nabídnout èlenským obcím 
za zvýhodnìných podmínek. Každá ze 
zapojených obcí bude mít svého povì-
øence pro ochranu osobních údajù z øad 
interních pracovníkù SMS ÈR. Více in-
formací operativnì obdrží naši èlenové 
emailem.

Struktura strategického plánu na 
podporu agroturistiky do roku 2024?

tvorbou konkrétních opatøení a aktivit, 
seznámili se s propagací Agroturistiky 
na MZe. Závìrem stanovili strategické 
cíle dle složek v krajinì (socio-kulturní, 
ekonomicky, ekologický), zbytek jednání  
se odvíjel nad opatøeními, jejich koneè-
né pøijetí a jmenování klíèových aktivit.


